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Veliki intervju: Sonja Šabeder Friš 

Pogovarjala se je: Tatjana Jamnik Pocajt 

 

»Lepo ste igrali, Sonja, nepozabno!« 

 

Pretekla desetletja beležijo živahno gledališko dejavnost na celotnem območju današnje 
občine Duplek: na Vurberku, V Koreni, V Dvorjanah in v Zgornjem Dupleku. V prejšnji številki 
Novic smo predstavili Konrada Bezjaka, ki dobro pozna preteklo dogajanje na Vurberku, 
danes pa predstavljamo Sonjo Šabeder Friš, nekdanjo gledališčnico, ki je bila aktivna v 
gledališki skupini v okviru KUD Emil Adamič v Zgornjem Dupleku. Po njenih navedbah je 
prva dramska skupina v Zgornjem Dupleku delovala že v obdobju 1910 -1915. Sama se je 
priključila igralski skupini po 2. svetovni vojni, za igro pa jo je navdušila kar njena družina, saj 
so v gledališko življenje vpete cele generacije. Javnosti je verjetno najbolj znan njen nečak 
Brane Šturbej, ki je danes član Ljubljanske Drame in docent dramske igre na AGRFT, 
prejemnik številnih nagrad s področja gledališča. Z gospo Sonjo sva poklepetali o njenih 
gledaliških začetkih in njenih spominih na gledališka leta, kolikor je lahko pobrskala po 
spominu, saj je dokumentacija o delovanju društva in dramske skupine po letu 1991 izginila. 
Obstaja le še nekaj fotografij s predstav.    

 

  
Sonja prva z leve v spodnji vrsti v predstavi Razvalina ţivljenja (1979 -1982) 

 

 
Sonja v sredini v predstavi Naj poje čuk (1973 – 1975) 
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Gospa Sonja, vi ste delovali v Zgornjem Dupleku. Kako so potekale stvari v vašem 

društvu oziroma gledališki skupini? 

 

Prihajam iz KUD Emil Adamič Zgornji Duplek. V našem društvu je bilo okoli 300 članov, to 

so bile različne sekcije. Jaz sem delovala v dramski sekciji, kjer je večinoma delovala tudi 

moja druţina. Njihovo delo je pritegnilo tudi mene. Tam je bila starejša sestra Julika, ki je 

začela igrat v tem društvu, pred tem je v društvu igrala tudi moja mama. Odigrala je nekaj 

iger, z vojno pa se je vse skupaj prekinilo. Po vojni je z igranjem pričela moja najstarejša 

sestra Julika, potem je igrala Frančka, nato sem se priključila še sama, nato sta se pridruţila 

moja svaka Joţe in Janko, imam pa še nečaka (op.p. Brane Šturbej), ki igra v Ljubljanski 

drami, ker je študiral igro, zdaj pa je tudi profesor na akademiji (AGRFT). Jaz te priloţnosti 

nisem imela, ker sem bila iz revne druţine, sicer bi šla gledališko igro študirat tudi sama, 

vendar ţal, se mi ni izšlo. Imam pa lepe spomine, delovali smo v nulo, preigrali smo okrog 45 

do 60 iger, nekaj takega. Ţal pa zapiskov nimamo nobenih, ker se je leta 1991 naše društvo 

zrušilo, ker so nam vzeli prostore. Zdaj ne najdemo nikjer nobene dokumentacije in sploh ne 

vem, kje bi jo lahko iskali. To zelo obţalujem in vsi se sprašujemo, kam je vse to šlo. Mogoče 

bi o tem vedel kaj naš ţupan (op.p.Janez Ribič), kdo je to odnesel in kam, z vsemi stvarmi 

vred, ki so bile v tej dvorani. Takrat je prišlo do denacionalizacije tega našega doma in od 

takrat nič več ne delujemo. Pihalni orkester je šel v Dvorjane, mi smo pa prekinili z vsemi 

dejavnostmi. Tako se je zgodilo.   

 

Povedali ste mi, da prihajate iz gledališke družine, da se kar nekaj članov iz vaše ožje in 

širše družine ukvarja z gledališčem. Kakšen je torej vaš gledališki pedigre, lahko za naše 

bralce poveste kaj več o tem? 

 

V naši gledališki skupini nas je bilo okoli 18-20, ki smo redno delovali. Iz moje druţine pa 

smo bile tri sestre in dva svaka. Jaz sem začela ţe v osnovni šoli, moja sestra takoj po vojni, 

takrat so še morali izbirat, ker ni bilo vseeno, kakšna igra se je igrala. Nismo smeli vsega 

igrat. Delo smo morali najprej nesti pokazati, da smo dobili strokovno mnenje, če se to lahko 

igra. Tako je bilo v tistem času, ko smo mi začeli z delom. Moja sestra in svaki so vsi imeli 

glavne vloge in vsi so dobili Linhartova priznanja, kar jim je veliko pomenilo, tudi sama sem 

ga dobila. Dobila sem srebrno Linhartovo priznanje, moja sestra zlato in dva svaka tudi zlato.  

 

Torej ste se za gledališče navdušili kar znotraj družine? Kdo vas je prvi pripeljal na 

odrske deske? Kakšni so bili vaši začetki? 

 

Moji začetki so bili v osnovni šoli. Igrali smo otroške igrice Ker je moja sestra ţe igrala, me je 

moja učiteljica Duh Anica, ki je bila takrat reţiserka hitro angaţirala z manjšimi vlogami. Bila 

sem od pikapolonica pa še vse mogoče, ogromno je bilo tega in se niti več ne spomnim, ker ţe 

toliko časa preteklo od takrat. Učitelji so me vedno pritegnili, da sem nastopala, za vse 

mogoče priloţnosti od proslav in kar je še tega. Vsepovsod sem bila zraven.   

 

Morda veste v koliko predstavah ste igrali?  

 

Kot odrasla oseba sem v KUD Emil Adamič odigrala vsaj 35 iger. To je najmanj. Nisem pa 

prepričana, da bi lahko točno povedala koliko. 

 

Katera je bila vaša najljubša vloga in zakaj? 
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Rada sem igrala glavne vloge in da sem igrala še z mlajšimi. Imela sem tudi vlogo v 

Partljičevi Ščuke pa ni. Igrala sem tisto vzvišeno gospo. Ta vloga mi je bila še posebej všeč.  

 

V kateri gledališki skupini ste najdlje delovali in koliko časa? 

 

V KUD Emil Adamič sem delovala od sedemnajstega leta do mojega dvainpetdesetega leta. 

Društvo se je kasneje preimenovalo v prosvetno društvo Emil Adamič Zgornji Duplek, kjer 

smo imeli več sekcij in mi smo bili sekcija dramska skupina. 

 

Kdo pa je bil vaš režiser oziroma, kje ste našli ljudi, ki so se ukvarjali z vami? 

 

Moram povedati, da so našo dramsko skupino zelo podpirali učitelji na šoli v Ţitečki vasi, ki 

so imeli veliko veselje do tega. Bila je Duh Anica, potem Duh Otmar, njen moţ, potem 

Dvoršak Vida, potem Kores Anica in Šprah Irena. Ti ljudje so vsi pripomogli k naši stvari in 

vsak od njih je reţiral po par iger. Pozneje pa je to delo prevzel Praviček Alojz.  

 

Se spomnite kakšne anekdote ali prigode iz vaših gledaliških časov? 

 

Najbolj mi je ostal v spominu naslednji dogodek. Imeli smo igralko Hiler Tanjo. Pri njih 

doma so imeli gorice in ona je vedno prinesla zraven tudi malo vina. In smo ga vedno tudi 

malo popili. Imeli smo oder, za katerim je bilo v globino speljano stopnišče. Na neki vaji so 

bila vrata, ki so vodila tja, odprta. Moja nečakinja Janja, je nesla dol kozarce in je med tem 

nekaj govorila. Ker je bila nepazljiva, je padla po tistih stopnicah v klet s kozarci vred. Ko 

smo ţe misli, da je mrtva, se je pobrala, in še vedno drţala tisto taso s kozarci. Kozarci se niso 

polomili, ona pa si je zvila gleţenj in jo je moral moţ odpeljati v bolnico. Takrat smo morali 

vaje prekiniti in vaje sploh nismo mogli imeti. To je bila res ena zanimiva anekdota, saj je 

bilo tam kakih deset stopnic v globino, in je padla, kod bi jo spodrezal, vendar pladenj je še 

vedno drţala v roki, pa še kozarci so ostali celi. V bistvu so bili to zelo lepi spomini na tiste 

čase. Zelo lepo smo se imeli na vajah.  

 

Je bilo tudi kaj takšnega, kar vam je pustilo grenak priokus?  Vedno so v skupinah tudi 

kakšne spletke in spori, kako pa je bilo pri vas? 

 

Bili so tudi spori, hitro smo se lahko sporekli med sabo, toda naslednji dan smo spet prišli 

skupaj, kot da se ni nič zgodilo. Spori pa so bili kot vsepovsod, vendar smo jih uspešno 

reševali in naših predstav to ni ogroţalo in tudi društva ne. Najbolj smo uţivali v premierah. 

Imeli smo tudi strokovno pomoč. Eno igro nas je učil tudi Brane Šturbej, pa gospod Partljič, 

potem gospod Varl. Vedno smo koga povabili, da nam je strokovno pomagal. To je bilo 

obdobje od 72 -91 leta. Bilo je zelo razgibano. Skoraj ni bilo leta, da ne bi igrali kakšne igre. 

V tem obdobju sem torej delovala jaz, društvo pa je delovalo ţe od leta 1954 naprej. Nonstop 

neprekinjeno. Ob petdesetletnici smo tudi povabili gospoda Partljiča in takrat nam je on vse 

zreţiral. Igrali smo odlomke vseh iger, ki smo jih kdaj igrali. Vsak je predstavil določen lik, ki 

ga je igral v nekem obdobju. Vse je bilo pripravljeno po letnicah, tako kot je bilo 

dokumentirano, tako da nismo nekaj izvajali, kar ne bi bilo res. Takrat, ko je bilo petdeset let 

društva, sem tudi jaz dobila Linhartovo priznanje  

 

Verjetno vam je udejstvovanje v gledališču jemalo precej časa. Kako ste to usklajevali s 

službo in družino? Kaj je bil sicer vaš poklic?  
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Delala sem v trgovini. Od začetka sem imela deljen delovni čas. Malo zjutraj, potem domov 

in nato popoldan nazaj v sluţbo, zvečer pa na vaje. Vaje smo vedno usklajevali glede na 

sluţbe, včasih smo vadili celo do polnoči ali še dlje. Pa sem zjutraj potem zopet vstala in šla 

delat. Veliko časa smo ţrtvovali. Ko smo pa začeli pripravljat igro, pa smo bili praktično vsak 

dan na odru, še posebej pred predstavo. Če bi bila še enkrat mlada, bi verjetno šla isto pot še 

enkrat. Če pa bi imela moţnost, bi pa šla delat v gledališče.  

 

Ali se gledališčniki iz vaše družine kdaj dobite na kupu in rečete kakšno o gledališkem 

življenju? Ste si kdaj izmenjavali tudi nasvete?  

 

Ja, ja, to pa ja. »Čuj, tole pa nisi dobro zaigrala, da probaj to spremenit, popravi to pa to...« 

To smo vsekakor počeli, saj smo bili v sorodu in smo si to upali počet. Vendar se sama ne bi 

nikoli vmešavala v druge, saj nisem bila reţiser. Med sabo doma ja, drugače pa nikakor ne.  

Ja, skoraj vsak dan se vidimo in srečujemo z našimi doma, včasih pride tudi nečak in tedaj se 

spominjamo, kako smo igrali in se smejimo, kako je bilo, in pravim: to so bili res lepi časi. 

Mladim pa priporočam, tu je druţenje, tu je veselje in da pozabiš na tegobe, ne samo da visiš 

na računalniku. Mislim, da bi se ljudje morali druţiti več, kot se dejansko druţijo. Čutim, da 

je tega danes vse premalo.  

 

Kar nekaj vaših družinskih članov je dobilo tudi priznanja za svoje gledališko delo, 

kakšna priznanja so to? 

 

To so bila Linhartova priznanja za amatersko delo na gledališkem področju. Starejša sestra in 

dva svaka so dobili zlato priznanje, jaz pa srebrno.  

 

Kaj pa z nekdanjimi gledališkimi prijatelji, se še kaj vidite in družite? 

 

Ţivim v kraju, kjer se pogosto srečujemo in večkrat tudi kaj rečemo o tem in se spominjamo. 

Zdi se mi, da si vsi mislijo, da bi se pa tu in tam še vrnili na oder. Tudi jaz bi še poskusila. 

Malo me je sicer strah, da sem ţe prestara in mi ne bi več šlo. Ko nekaj časa ne delaš, je to 

velika sprememba. 

 

Bi lahko povedali, zakaj vas je pravzaprav privlačilo gledališko življenje, kako ste se 

počutili, kadar ste stali pred publiko in imitirali neko vlogo? V čem je čar? 

 

Čar je v tem, da igraš lik, ki ti je podoben. Vedno sem si ţelela, da bi bila med ljudmi. Nikoli 

nisem imela treme pred gledalci. Najlepše pa mi je bilo, kadar so začeli ploskati med 

predstavo, da so uţivali in smo jih razveselili. Potem sem stopili z odrskih desk in ljudje so mi 

rekli: »Lepo ste igrali, Sonja, super ste, nepozabno. To je še edino, kar imamo, da vas 

pridemo pogledat v dvorano.« 

 

In kdaj ste zaključili svojo gledališko kariero? Vam je žal, da ne nastopate več? 

 

Nam je bilo strašno hudo. Mi smo se jokali, ko se je to zgodilo, da so nam vzeli dvorano. Ni 

nam bilo vseeno. Šli smo celo v razne spore z določenimi ljudmi, ki so pripomogli k temu, 

zakaj se je to moralo zgoditi. Bi pa ţelela, da bi se k nam še vrnilo gledališče, da bi dobili 

takšen oder, kot je bil v Zgornjem Dupleku pri spomeniku, kjer je bila trgovina, ko se pride 

čez most. Tam sem bila tudi v sluţbi. Tam se je vse dogajalo. Šole so bile veliko bolj aktivne 

kot danes, tudi učitelji so bili bolj aktivni. Zdaj se ne dogaja več toliko. Takrat so bile za 

vsako stvar prireditve, veliko se je praznovalo.  
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Pa bi še stopili na oder, če bi vas povabili k sodelovanju? 

 

Bi, bi vsekakor. Vendar bi se tudi takoj ocenila. In če mi ne bi šlo dobro, bi šla takoj stran. 

Ţelja pa je še vedno. 

 

Morda pa vas še kdo usliši. Bom še vas vprašala, tako kot sem gospoda Konrada v 

prejšnjem intervjuju: kakšne lastnosti mora imeti gledališki igralec, predvsem 

amaterski? 

 

Jaz pravim: dobro srce, malo talenta, brez talenta je teţko. Človek pa mora imeti tudi srčno 

kulturo, da lahko dela nekaj takega. Mora imeti cilj in zadoščenje. Vsekakor pa mora imeti 

srčno kulturo. To pomeni: če greš nekaj igrat ali nekaj delat, moraš to s srcem narediti, ne da 

te kdo sili in moraš narediti na ukaz. To mora biti tvoja srčna volja, da hočeš to narediti, da 

imaš ţeljo. Prisila nikoli ni dobra. S tem se ne moreš uveljaviti, vsaj v tem primeru ne.   

 

Ali spremljate dogajanje gledališke dejavnosti v občini? 

 

Zanimalo me je, ko je naš bivši reţiser Praviček Alojz igral v dramski sekciji na Vurberku, to 

sem šla pogledat. Nekoč mi je celo naš ţupan rekel: »Sonja, spominjam se, da se nikoli ni 

zgodilo, da bi se v dvorani kaj dogajalo in da tebe ne bi bilo poleg.«  Tu se vsi poznamo, tu 

sem rojena. Ja, to mi je zanimivo, da poznam igralce.  

 

Bi današnji mladini, ki je bolj okupirana z življenjem na internetu kot z drugimi 

aktivnostmi radi kaj sporočili? 

 

Sporočam jim, če imajo vsaj malo volje, naj se pridruţijo in sodelujejo v taki dejavnosti. Tu 

se ne bodo dolgočasili, ker se bodo imeli res lepo. Škoda da hodijo po bifejih in gostilnah in 

se tam kratkočasijo, pa ne vedo, kam bi se dali. Mi smo čas drugače izkoriščali, lepše, vsaj po 

moje. Sodelovali smo v mladinskih organizacijah, dobivali smo se v dvorani, saj smo tu in 

tam tudi kaj spili in se fajn imeli, ampak, naš center druţenja je bila dvorana, prosvetna 

dvorana in tam so se dogajale stvari. Vse, kar se je dogajalo v kraju, smo spremljali tam, tudi 

ko so fantje odšli v vojsko. Tam smo se druţili. Danes pravijo mladi, da nimajo prostora, 

ampak dvorane so prazne, vse je prazno, ni delovanja. Njih zanima samo tam, kjer se kaj 

plača ali kaj zaračuna. Samo denar in pohlep, nič drugega. Da bi pa kdo prostovoljno kaj 

naredil, pa skoraj ni mogoče. Tega je bilo včasih več.   

 

Gospa Sonja, najlepša hvala za pogovor. 

 

 

 

Objavljeno v Novicah občine Duplek št. 3/22. oktober 2011, str. 58-60. 


